
ACTA DE LA REUNIÓ DE CLAUSTRE DE PROFESSORAT 
GRAU EN CRIMINOLOGIA 

20 DE JUNY DE 2017 
 

El dia 20 de juny de 2017 es va celebrar la reunió de claustre del segon semestre del 
curs 2016-17 de 16.00h a 18.00h, a la Sala de Juntes de la Facultat de Dret, amb el 
següent ordre del dia, d’acord amb la convocatòria realitzada pel coordinador del grau 
el dia 14 de juny de 2017.  

1. Aprovació de l'acta de la sessió anterior. 
2. Informe del coordinador sobre el desenvolupament del curs i planificació del curs 

2017-18. 
3. Informe per part del tribunal del TFG sobre el desenvolupament de les lectures 

de TFG. 
4. Debat entre el professorat sobre el desenvolupament del curs i millores pel curs 

vinent. 
5. Torn obert de paraules 

 

Hi assisteixen els següents professors: Marc Ajenjo, Anna Badia, Carles Bòtia, 
Leonor Cantera, Sara Colorado, Josep Cid, Jenny Cubells, Francesc Guillén, Roger 
Mancho, Joel Martí, Anna Meléndez, Francesc J. Miguel Quesada, Helena Mulero, 
Albert Pedrosa, Ingeborg Porcar, Margot Pujal, Carles Vicén.  

Excusen la seva assistència els següents professors: Marcelo Aebi, Joan Baucells, 
Leonor Cantera, Elena Garrido, Beatriz Molinuevo, Mª José Rodríguez, Lluis Sáez, 
Sandra Sánchez, Sebastia Sánchez, Emma Teodorom i Rebeca Varela.  

Roger Mancho actua com a secretari del claustre.  

En la reunió es tracten els punts següents i es fan les següents propostes:  

 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 

Després de llegir l’acta de la reunió del primer semestre del curs 2016-17 s’aprova 
sense modificacions.  

 
2. Informe del coordinador sobre el desenvolupament  del curs i planificació 

del curs 2017-18 
 
En el seu informe sobre el desenvolupament del curs , el coordinador destaca els 

següents aspectes: 
   
1. Normalitat en el desenvolupament del curs. Les incidències, tant les relacionades 

amb el professorat com amb els alumnes s’han solucionat.  



2. Aspectes incorporats a la docència no previstos inicialment: el grup de reforç a 
teories criminològiques, el seminari en anglès de l’assignatura de Penologia, que fa la 
professora Meléndez, i el complement formatiu al curs de dret penal als alumnes de 
segon del doble grau (professors Rodríguez i Cid). 

3. Enquestes centralitzades: S’ha aconseguit ser el grau amb més participació de 
la UAB. La valoració del professorat durant el primer semestre del curs 2016-17 ha estat 
la més alta fins ara. Agraïment al professor Roger Mancho per l’organització de les 
enquestes.  

4. Pel que fa a les enquestes del grau (enquesta interna) actualment manquen els 
recursos per poder-la explotar. Es farà tan aviat com es pugui. 

5. S’ha fet una nova Jornada de sortides professionals organitzades per l’AIC, amb 
participació de graduats en criminologia, amb bona afluència de públic. 

6. Reunió de la Comissió Mixta del grau: Les principals demandes de l’alumnat són: 
la puntualitat del professorat, més sortides, més xerrades informatives, reducció de 
càrrega per excés de feina, l’assistència obligatòria. També es plantegen algunes 
demandes específiques sobre algunes assignatures. En aquest sentit el coordinador 
demana a tot el professorat que revisi les enquestes i valori les observacions de 
l’alumnat.  

7. Reunió amb l’alumnat del doble grau criminologia+dret, que demana disposar 
d’horaris d’exàmens.  

 

Pel que fa a la informació sobre el pla de millores de la titulació : 

1. Enguany les Guies docents es faran en versió trilingüe en versió completa pel curs 
2017-2018. Des de la coordinació s’agraeix l’esforç que això suposa.  

2. Pla d’Atenció Tutorial: L’equip de la degana de la facultat ja l’ha aprovat i està 
pendent d’aprovació de la Comissió d’Afers Acadèmics de la Facultat de Dret. Les 
novetats més importants són: el dret de l’alumnat a rebre atenció tutorial acadèmica del 
professorat i personal del coordinador d’estudis. El pla està penjat a la pàgina web de la 
Facultat de Dret. 

3. CV abreujat del professorat. Durant el curs 2017-2018 s’implementarà un model 
per tal que tot el professorat del grau tingui el seu CV a disposició de l’alumnat. 

4. Abandonament dels estudis: És l’únic indicador de rendiment no satisfactori de la 
titulació (20% aprox.). Es considera necessari informar clarament al futur alumnat sobre 
el contingut del grau i sobre les sortides professionals. Veure també altres mesures a 
primer curs. 

5. Professorat de primer. És un punt en el que s’estarà molt a sobre, especialment 
ara que disposem d’enquestes representatives. 

 

Pel que fa a la planificació del curs 2017-2018 : 

1. Aspectes organitzatius: 



- Horaris d’exàmens. Cal anar cap a un model d’exàmens organitzats per la titulació. 
Només afecta a exàmens finals i recuperació d’exàmens.  

- Es recorda que de cara al proper curs s’ha posat en marxa la migració del Campus 
virtual a Aules Moodle.  

- De cara a l’organització dels seminaris els alumnes del doble grau estaran tots junts 
a un seminari. 

2. Millores docents: 

- Les assignatures de primer curs d’Introducció a la criminologia i Fonts de Dades es 
faran amb tres seminaris que, en el cas de la primera, un dels seminaris es farà en 
anglès.  

- Caldrà incorporar com a competència els continguts necessaris per fer una “Revisió 
sistemàtica”. Aquestes s’inclouran a l’assignatura de recerca.   

- Fomentar la publicació a e-Criminologia. Possibilitat que el treball d’algunes 
assignatures tingui l’estructura de l’article. Exemple: el treball de curs de teories. 

3. Nous Convenis: 

- S’ha acordat un nou conveni amb la Universitat de North Texas (EUA). L’acord 
inclou que enviaran fins a 12 alumnes durant una setmana i des de la UAB es podrà fer 
el mateix.   

- S’ha signat un conveni amb la Universitat de Sheffield. Obligarà a fer alguna 
assignatura més en anglès (Penologia comparada). En aquest cas el conveni és de dos 
alumnes.  

3. Informe per part del tribunal del TFG sobre el s eu  desenvolupament 

La professora Anna Meléndez, com a secretaria del Tribunal de TFG d’enguany, 
presenta l’informe:  

Aquest curs el Tribunal per avaluar els TFG s’ha fet al llarg de 4 dies enlloc dels 3 
amb què s’havien fet fins ara. Aquesta decisió es va prendre durant les reunions prèvies 
del tribunal i basades en una de les recomanacions que s’havien fet en claustres 
anteriors. La valoració que se’n fa és positiva ja que permet fixar les defenses dins d’uns 
horaris més raonables. 

Pel que fa als treballs avaluats se’n destaca l’interès i la qualitat que en general han 
tingut. No obstant, s’apunten alguns aspectes que caldria que fossin objecte de millora 
en el futur:  

- Alguns dels treballs eren sobredimensionats, en la  mesura que incloïen més 
d’una tipologia de treball (revisió bibliogràfica, recerca i intervenció). S’aconsella que en 
endavant que els treballs se centrin en una d’aquestes tipologies, donada la limitació de 
l’extensió del treball.  



- Relacionat amb la primera i també per tal de reduir la càrrega de treball del 
tribunal, es proposa que el treball final tingui un format d’article científic. Això també 
facilitaria que es publiquessin més TFG. 

- Pel que fa a les presentacions es proposa que els horaris s’organitzin o bé en 
funció de la temàtica o bé en funció de la tipologia de treball.  

- Necessitat de recordar els aspectes ètics i de bones pràctiques dels treballs, en 
especial les qüestions referents als consentiments informats (que cal que s’incloguin en 
el treball) i a la normativa de plagi. En aquest darrer cas, s’especificarà encara més en 
tota la documentació i guies docents del TFG que la detecció de plagi és motiu de suspès 
del TFG i es recordarà també que pot ser motiu d’accions disciplinàries.  

- Pel que fa a les incidències entre alumnes i tutors, s’informa que durant aquest 
curs s’han portat a terme diverses mediacions, però es recorda la necessitat de 
comunicar aquestes el més aviat possible per facilitar la resolució satisfactòria dels 
casos.   

 
4. Torn obert de paraules  

- La representant del president del tribunal, secretària del departament de psicologia, 
presenta el seu informe sobre els TFG i el tribunal. Es considera que el model actual 
d’avaluació no és sostenible, tant des del punt de vista acadèmic com personal, opinió 
que altres professors membres del tribunal comparteixen. Els arguments contraris a 
l’actual model són la gran càrrega de treball que implica, no obstant, aquest model és el 
que millor assegura la idèntica exigència i avaluació a tots els treballs. Es considera que 
la substitució per un format tipus article podria millorar la situació, alhora que preservaria 
la qualitat i exigència del treball.  

- Es proposa incorporar una entrega parcial, avaluable i obligatòria al mes de gener 
per tal d’assegurar que el TFG s’està fent correctament. Aquesta entrega ajudaria a 
detectar problemes en la orientació o el desenvolupament del treball, alhora que 
proporcionaria als alumnes un feedback en una fase del treball on encara és possible 
reorientar-lo. Per tant, el nou calendari inclouria tres entregues: 1. Projecte; 2. Marc 
Teòric i model d’anàlisi; i 3. Document final. Cal destacar que la manca d’aquest 
feedback ha estat objecte de queixes per part d’alguns alumnes, raó que justifica la 
necessitat d’emprendre mesures adients.  

- Finalment, es reprèn la qüestió dels TFG on diversos alumnes han participat en una 
mateixa recollida de dades. En principi no es veu de manera negativa la col·laboració 
entre alumnes, sempre que això doni lloc a dos treballs diferents.  

 

I, sense més assumptes per tractar, es dóna per finalitzada la sessió a les 18 hores. 

 

Roger Mancho i Fora 

Secretari en funcions del claustre 
Bellaterra (Cerdanyola del Vallès), 20 de juny de 2017.    


